
پرسش ۶۹۵: مهریه ی بهتر در زمان کنونی 

السؤال/ ٦٩٥: بسم الله الرحمن الرحیم 
الحـمد E رب الـعالـمین، وصـلى الله عـلى محـمد وآل محـمد الأئـمة والمھـدیـین 

وسلم تسلیماً 
السلام على سیدي ومولاي وإمامي أحمد الحسن (علیھ السلام). 

بسم الله الرحمن الرحیم 
الحـمد لـله رب الـعالـمین، وصـلی الـله عـلی محـمد وآل محـمد الأئـمة والمهـدیـین وسـلم 

تسلیماً. 
آقا، مولا و امام من، احمدالحسن (ع)، سلام بر شما! 

مـولاي بـالـتوكـل عـلى الله أنـوي أن أتـقدم لـلزواج مـن احـدى الأنـصاریـات وأحـب أن 
اسـتفسر عـن قـیمة المھـر فـي ھـذا الـزمـان حـیث یـجب أن یـثبت مـبلغ مـقدم الـصداق 
ومـؤخـر الـصداق فـي الـعقد الـرسـمي فـي الـمحاكـم الـرسـمیة فـي الـدولـة، ھـل یـجب ان 

یكون المھر بمقدار مھر الزھراء (علیھا السلام) أو یمكن أن یكون أعلى؟ 

مـولای مـن! بـا تـوکل بـه خـداونـد، نیّت کردم تـا بـرای ازدواج بـا یکی از خـواهـران انـصاری 
قــدم پیش بــگذارم. مــایلم از مــبلغ مهــریه در این زمــان از شــما بــپرســم؛ چــرا که مــبلغ 
پیش پـرداخـت مهـریه و پشـت قـبالـه آن بـاید در عـقد رسمی و در دادگـاه هـای رسمی در 
حکومـت ثـبت گـردد. آیا مهـریه بـاید بـه میزان مهـریه ی حـضرت زهـرا (ع) بـاشـد؟ یا می تـوانـد 

بالاتر نیز باشد؟ 

الجواب: بسم الله الرحمن الرحیم 
 E والحمد

وعلیكم السلام ورحمة الله وبركاتھ 



پاسخ: بسم الله الرحمن الرحیم 
والحمدلله 

وعلیکم السلام و رحمة الله و برکاته 

بـینت فـي جـواب سـابـق مـا ھـو مھـر الـزھـراء فـي ھـذا الـزمـن وفـي أي 
زمـن، وھـو قـیمة أثـاث بـیت لـشخصین، وھـذا ھـو الـمعیار، أي ان المھـر ھـو 

مبلغ یؤثث بھ البیت الذي سیعیش فیھ الزوجان. 
در پـاسـخ پیشین بیان نـمودم که مهـریه ی حـضرت زهـرا در این زمـان و در هـر زمـان 
چیست، که هـمان مـبلغ اثـاثیه ی خـانـه بـرای دو نـفر می بـاشـد، و این مـلاک اسـت؛ یعنی 
مهـریه مبلغی اسـت که بـه واسـطه ی آن، بـرای زوجین خـانـه ای که در آن زنـدگی خـواهـند 

کرد، تشکیل می شود. 

وإذا كـنت تـریـد رقـماً أو مـبلغاً مـعیناً كحـد أعـلى فـالأفـضل أن لا یـتجاوز 
مـبلغ المھـر مـا قـیمتھ أربـعین مـثقال ذھـب عـیار ثـمانـیة عشـر أو مـا یـعادلـھما 
بـأي عـملة، وإذا أریـد تقسـیم المھـر إلـى جـزء یـدفـع كـمقدم وجـزء كـمؤخـر 

فتقسم القیمة المذكورة علیھما. 
اگـر عـدد یا مـبلغ مشخصی را بـه عـنوان حـد بـالایی می خـواهی، بهـتر اسـت مـبلغ مهـریه 
از مـبلغ مـعادل ۴۰ مـثقال طـلای ۱۸ عیار یا مـعادل آن بـا در مـعامـلات مـتفاوت، بیشتر 
نـباشـد. اگـر می خـواهی مهـریه را بـه بخشی بـه عـنوان پیش پـرداخـت و بخشی بـه عـنوان 

پرداخت پایانی تقسیم نمایی، مبلغ مذکور را بر آن دو تقسیم کن. 

والأفــضل- عــمومــاً - تــجنب أي مھــر مــرتــفع حــتى وإن كــان الــزوج 
مـیسوراً لأنـھ سـنة سـیئة فـي الـمجتمع الـمؤمـن، فـمن بـركـة الـمرأة قـبولـھا 

بمھر قلیل ومن شؤمھا رفع المھر والتفاخر.  



أحمد الحسن 

بـه طـور کلی، بهـتر اسـت از هـر مهـریه ی سنگینی دوری شـود، حتی اگـر همسـر تـوانـایی 
داشـته بـاشـد؛ چـرا که در جـامـعه ی مـؤمـن، سـنّت بـدی مـحسوب می شـود. از بـرکت زن، 

پذیرفتن مهریه ی کم و از بد یُمنی او، بالا بردن مهریه و فخرفروشی است. 
احمدالحسن 

 ******


